
وحید شقاقی، اقتصاددان در گفت وگو با »فرهیختگان« مطرح کرد 

ماجرای ناراحتی چینی ها از رفتار دولت ایران پس از برجام
 چینی ها علنی می گفتند شما ما را بعد از برجام دور زدید

  چینی ها به این نتیجه رسیده اند که همکاری با حاکمیت ایران نسبت به دولت، بهتر جواب می دهد؛ می خواهند قرارداد بلندمدت را با حاکمیت ایران منعقد کنند

وحید شقاقی، استاد دانشگاه خوارزمی و کارشناس مسائل 

اقتصادی در گفت وگو با »فرهیختگان« مراودات اقتصادی 

ایران و چین در سال های اخیر را مورد بررسی قرار داد و آینده 

پیش روی این روابط را تحلیل کرد. مشروح این گفت وگو در 

ادامه از نظر می گذرد. 

 وضعیت همکاری های تجاری میان ایران و چین چگونه 

اســـت و در چه شـــرایطی آنها حاضرند با وجود فشار 

آمریکایی ها با ما همکاری اقتصادی داشته باشند؟ 

بحث چینی ها این است که ما یک بار و بعد از انعقاد و اجرای 

برجام، ناگهان مســـیر تجارت، ســـرمایه گذاری و مبادلات 

اقتصادی خود را به سمت کشورهای اروپایی تغییر دادیم. 

این اتفاق دقیقا مربوط به ایام بعد از برجام اســـت که خب 

برای طرف چینی عجیب و غریب بود و انتظار چنین اقدامی 

را نداشتند.  به یاد دارم در جریان بازدیدی که از چین داشتم، 

آنها بســـیار ناراحت بودند که چرا بعد از برجام، ایران آنها را 

رها کرده و به ســـمت کشـــورهای اروپایی رفته است. البته 

این مســـاله طبیعی است که در روابط اقتصادی نمی توان 

به یکدیگـــر اعتماد کرد ولی معمولا شـــرکا باید به نحوی 

برنامه ریزی کنند که تعامل اقتصادی دوطرفه برقرار باشد. ما 

هم معتقدیم هرگونه تعامل یک طرفه آسیب پذیری را بیشتر 

می کند لذا توازن تجاری مشخص یا تعادل تجاری بین دو 

کشور باید برقرار باشد.  در مقابل باید توجه کنیم که چینی ها 

هم نگرانی هایی دارند همچنان که گفتم نگرانی تکرار اتفاق 

قبلی هستند می گویند شما  بعد از برجام به سمت اروپا سوق 

داده شـــدید و قراردادها را با ما کنسل کردید و تغییر مسیر 

به سمت اروپا دادید و ممکن است دوباره چنین اتفاقی رخ 

دهد.  البته این طرف هم حرف هایی بود، طرف ایرانی هم 

می گفت از بابت کیفیت و قیمت چینی ها کار را گران تمام 

کرده بودند. در کل اینها مسائل چالشی است که باید حل 

شود ولی درمجموع هر چقدر ما بتوانیم یک توازن تجاری 

برقرار کنیم بین ایـــران و چین می تواند حداقل این رابطه 

را مســـتحکم تر کند. هرگونه رابطه ای اعم از رابطه انسانی 

و رابطه کشـــوری که یک طرفه باشد گسست دارد و دوامی 

نخواهد داشـــت.  ما منابع معدنی، نفت و گاز و امثالهم را 

می توانیم به چینی ها بدهیم و آنها هم متعاقبا می توانند کالا 

یا خدماتی را در اختیار ما قرار دهند.  امروز چین از زوایای 

مختلف یا جایگاه اول یا دوم اقتصاد را در جهان در دســـت 

دارد و اینکه ما بتوانیم شـــریک تجاری آنها باشیم ارزشمند 

است و از این رو ممکن است درمجموع آن راهبرد بلندمدتی 

که با چینی ها دنبال می شود شاید برخی از این مسائل را 

حل کند. به نظر من ایران با چین باید بتواند روی بحث راهبرد 

بلندمدت خود مبتنی بر ظرفیت های بالقوه ای که طرفین 

دارند کار کند. باید ایرانی ها موضوعات و محورهایی را که 

می توانند با چینی ها هم در شرایط تحریم و هم در شرایط 

پـــس از تحریم کار کنند روی میز بگذارند و برای بلندمدت 

توافقات ناگسستنی انجام دهند. 

*حداقل مسیر دور زدن تحریم ها استفاده از شرکت های 

واسط است

 چین در شـــرایط تحریم چطور ممکن اســـت پای کار 

ما بیاید؟ 

بخشـــی از سیســـتم اقتصادی در چین به خاطر شـــرایط 

تحریمـــی الان ترس و واهمه دارد. اما وقتی ما درباره چین 

صحبت می کنیم یک بار درباره دولت چین اســـت و یک بار 

درباره بانک ها و شـــرکت های چینی است. دولت چین با 

بانک ها و شـــرکت ها ماهیت متفاوتی دارد. شـــرکت های 

مختلـــف خصوصی در چین بـــا آمریکایی ها تبادل مالی، 

تجاری و اقتصادی دارند و از این لحاظ به خاطر جریمه های 

احتمالی که ممکن است درنتیجه همکاری با ایران از سوی 

آمریکایی ها شامل حالشان شود واهمه دارند. اما درمقابل 

همکاری با دولت چین مشکلات کمتری دارد. درمورد هر 

دوی اینها البته راه هایی برای فعالیت اقتصادی وجود دارد 

و لذا باید تلاش شود تا مشکلاتی که بعضا این روزها دیده 

می شـــود حل شوند، یعنی به روش هایی که امکان تحریم 

و فشـــار را کاهش دهند باید متوسل شد. ساده ترین این 

روش ها هم این است که بتوانیم در شرایط تحریم حداقل 

شـــرکت های واسط ایجاد کرده و با آنها کارها را جلو ببریم 

تا این مســـاله را پوشش دهد. اگر دنبال این هستیم که با 

شرکت ها و بانک های چینی تعامل کنیم باید آن شرکت های 

واسط به نحوی برای پوشش این وضعیت استفاده شود در 

ضمن دوران تحریم همیشـــه باقی نمی ماند و تحریم ها تا 

یک زمانی هســـت و یک زمانی ممکن است شدت آن کم 

و زیاد شود. 

*چینی ها علنی می گفتند شما ما را بعد از برجام دور 

زدید/ توافق بلندمدت می تواند بخشـــی از بدبینی ها 

را مرتفع کند 

 قراردادهایی که بیان کردید با چینی ها کنسل کردیم 

چه قراردادهایی بود؟ 

بیشـتر ایـن قراردادهـا مربـوط بـه حـوزه انـرژی بـود، مـا 

قراردادهای نفتی در پروژه های مختلفی با چین داشتیم 

که بخشـی از آنها ملغی شـد و دلخوری چینی ها را پدید 

آورد. اینهـا البتـه بـا توجـه بـه ناراحتی هایـی اسـت کـه 

چینی هـا خیلـی علنی داشـتند و آنها را بیـان می کردند. 

چینی هـا خودشـان علنـی اعـلام می کردند که شـما ما را 

دور زدیـد و از ایـن مسـاله ناراحـت بودند.

راهبـرد بلندمـدت اگـر بـا فـرض یـک تعـادل تجـاری و 

تـوازن تجـاری خـوب تعریـف شـود می توانـد بخشـی از 

ایـن بدبینی هـا و چالش هـا را کمتـر کنـد. 

 ممکــن اســت تحــت همیــن رفتــاری کــه توضیــح آن 

ــه  ــوط ب ــن من ــب چی ــکاری از جان ــن هم ــد، ای را دادی

ایــن شــود کــه دولــت روحانــی تغییــر نظــر یــا تغییــر 

ــت کار  ــا حاکمی ــد ب ــا بگوین ــا چینی ه ــد ی ــار ده رفت

می کنیــم؟ 

نـگاه چینی هـا هـم عمدتا به حاکمیت اسـت تا دولت ها! 

علاوه بـر اینکـه یـک قـرارداد بلندمـدت فرادولتـی اسـت، 

در ایـن سـال ها آنهـا هـم بـه ایـن نتیجـه رسـیده اند کـه 

تـا  ایـران بهتـر جـواب می دهـد  همـکاری حاکمیـت 

دولت هـا! شـاید بـه ایـن دلیل اسـت کـه در بحـث راهبرد 

بلندمـدت دنبـال ایـن بودنـد کـه بـا حاکمیـت ایـران بـه 

تفاهـم برسـند. 

 بنابرایـن الان هـم دنبـال این هسـتند که با حاکمیت 

کار را جلـو ببرند؟ 

بلـه، می خواهنـد بـا کل نظـام به تفاهم برسـند و این گونه 

کار را جلـو ببرند. 

  گفتوگو
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رئیسجمهورجلسهسرانقوا
راتعطیلکردهاست

ظاهرا حاشـــیه های اختلاف رئیس جمهور با رئیس مجلس بر سر عدم 

برگزاری نشســـت سران قوا ادامه دارد و تمام نشده است؛ بعد از حضور 

قالیباف در جمع کادر درمان و بیماران کرونایی، جلسه مشترک سران قوا 

به درخواست روحانی تشکیل نشد و این روند تاکنون همچنان پابرجاست، 

هرچند مجلس راه دیگری پیدا کرده است. 

پس از حاشیه های فراوانی که حضور رئیس مجلس در بیمارستان داشت 

و با واکنش رئیس جمهور و پاســـخ قالیباف به اظهارات او مواجه شـــد، 

این بار نیز جلسه شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا به دلیل غیبت 

رئیس جمهور برگزار نشده است. 

آخرین جلسه شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا مربوط به مخالفت 

روسای قوای تقنینی و قضایی با تشکیل بورس نفت بود که از آن روز تاکنون 

)یک ماه( جلسه اقتصادی سران قوا تعطیل شده است. 

ظاهرا نمایندگان نیز برای قطع نشدن ارتباط شان با مجلس به ناچار سراغ 

وزرای کابینه رفته اند تا جلسات مشترک مجلس و دولت ادامه داشته باشد. 

پیگیری  این موضوع از نمایندگان مجلس حکایت از این دارد که بعد از 

تعطیلی جلسات شورای هماهنگی، مجلس طرح جایگزینی را در سطح 

وزرا برای پی گیری مسائل کشور دنبال کرده است. 

مجلس برگزاری این جلســـات حتی بدون حضـــور رئیس جمهور را نیز 

به طـــور جدی و منظم پیگیری می کنـــد، تا جایی که قالیباف به عنوان 

رئیس مجلس، جلساتی با وزرا و مدیران ارشد دولتی برگزار کرده است. 

آن طور که از جزئیات این نشســـت های مشـــترک شنیده شده، رئیس 

مجلس در این جلســـات بر امر ضروری تعامل قوا در سطح ارتباط با وزرا 

و ارائه توضیح و گزارش از آنها درخصوص مســـائل مختلف تاکید و این 

مساله را پیگیری کرده است. 

بر همین اســـاس، پیگیری وضعیت بازار ارز و جلسات مستمر 10 روزه 

بـــا هدف کاهش قیمت دلار و تثبیت بورس و جلوگیری از قیمت گذاری 

دستوری فولاد نیز در همین زمینه بوده است. 

همچنین برگزاری نشست های رئیس مجلس و نمایندگان با رئیس کل 

بانک مرکزی، وزیر اقتصاد، وزیر نفت و وزیر جهاد کشاورزی برای پی گیری 

مساله اقتصاد و معیشت، سیاست های پولی، مالی و تجاری، نحوه حمایت 

از واردات کالاهای اساســـی با ارز ترجیحـــی و حمایت از تولید ازجمله 

اقدامات اخیر و تعاملی دولت و مجلس محسوب می شود. 

در این جلسه نمایندگان نقطه نظرات و انتقادات خود را پیرامون مسائل 

مختلف ازجمله نفـــوذ دلالان در بحث توزیع نهاده های دامی و خودرو 

و... مطرح کردند. 

در جلسه مذکور عنوان شد که فعالیت دلالان در بخش خودرو باعث شده تا 

ورق فولاد و قطعات یک ونیم برابر قیمت به دست خودروسازان برسد که این 

مساله تاثیر قابل توجهی در افزایش قیمت خودرو در کشور داشته است. 

واعظیوزیربهداشترا
بهآرامشتوصیهکرد!

روز سه شنبه سعید نمکی، وزیر بهداشت پس از چندین ماه سکوت لب 

به گلایه گشود و با دلخوری از این موضوع که »کجای دنیا وزیر بهداشت 

التماس می کند؟« گفت: »اگر قرار شود عدم توفیق را به پای ما بنویسند 

دهان من باز خواهد شـــد و افشاگری می کنم و نمی گذارم خون شهید 

سلامت پایمال شود.« 

این ســـخنان جنجالی وزیر بهداشت، روز گذشـــته با واکنش محمود 

واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور در حاشیه جلسه هیات دولت همراه 

شد تا جایی که او خطاب به وزیر بهداشت گفت: »به دکتر نمکی توصیه 

می کنم بیشـــتر آرامش داشته باشند و اگر صحبتی دارند در دو جلسه 

هفتگی مطرح کنند.« 

واعظی در عین حال این را هم تاکید کرد که فشار روی آقای نمکی زیاد 

اســـت و ما نباید عکس العمل های دکتر نمکی را سیاسی فرض کنیم. 

توصیه من این است که دستگاه های دیگر به همکاری ها ادامه دهند. به 

دکتر نمکی هم توصیه می کنم بیشتر آرامش داشته باشند و اگر صحبتی 

دارند در دو جلسه هفتگی آن را مطرح کنند.« 

البته رئیس دفتر رئیس جمهور در رابطه با انتقاد وزیر بهداشت از مدیریت 

کرونا نیز توضیحاتـــی داد و گفت: »فکر می کنم دکتر نمکی هم خوب 

می دانند چقدر دســـتگاه های اجرایی، وزارت بهداشت و شخص ایشان 

را همراهی کردند. باید در انتظارات دکتر نمکی توان نیروی انتظامی را 

لحاظ کنیم. از روز اول تاکنون یعنی ۸ ماه قبل در تمام جلســـات بودم 

و انصافا نیروی انتظامی با تمام وجود خدمت کرده و کم نگذاشـــتند. 

شخص وزیر کشور و معاونان شـــان همواره پای کار بودند. شاهد بودم 

سازمان برنامه وبودجه و بانک مرکزی با همه محدودیت ها حضور داشتند. 

کاهشقیمتارز
وتثبیتبورستداومدارد

رئیس مجلس پس از نوســـان اخیر قیمت ارز و طلا اعلام کرده اســـت 

ما مطمئن هســـتیم که در تثبیت بازار بورس و کاهش قیمت ارز تداوم 

ایجاد خواهد شد. 

مجلس که برای بررسی نوسانات اخیر جلسه غیرعلنی داشته، روز گذشته 

به موضوع مسائل اقتصادی با اولویت حوزه وزارت صمت ورود کرده است. 

قالیبـــاف درباره جزئیات نشســـت غیرعلنی مجلس در این زمینه گفته 

است: »در این جلسه مباحثی پیرامون توزیع و تامین کالا و نیز قیمت ها 

مطرح شد و همچنین درباره مسائل مربوط به حوزه فولاد و شرکت های 

فولاد در بورس توافقات خوبی ایجاد شد که ان شاءالله در فرصت مناسب 

توضیحاتی در این زمینه خواهیم داد.«

رئیس مجلس این را هم گفته است که برای تامین و تهاتر کالا در اصلاح 

رونـــد صـــادرات و واردات و همچنین تامین ارز برای این کار تصمیمات 

جدیدی اتخاذ شده است. 

قالیباف با اشاره به جلسه اخیر خود با وزرای اقتصادی هم گفت: »پیرو 

این جلسه مطمئن هستیم که در تثبیت بورس و کاهش قیمت ارز تداوم 

ایجاد خواهد شد که در فرصت مناسب به اطلاع مردم می رسانیم.« 

باور نداشتن طرف چینی به عزم دولت روحانی در پیشبرد روابط راهبردی جدی شدن موضوع را به تاخیر انداخته است

چرا لاریجانی به چین نرفت؟
محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور یکی دو روز پیش 

در جمع خبرنگاران از توافق بلندمدت ایران و چین سخن 

گفت و توضیح داد که علی لاریجانی ازسوی ایران مسئول 

پیگیری این توافق شـــده اســـت. او گفـــت: »بعد از اینکه 

لاریجانی از مجلس بیرون آمد، از او درخواســـت کردیم کار 

خود را درخصوص پیگیری ســـند ۲۵ ساله ادامه دهد، او 

هم پذیرفت و این روزها برای پیشـــبرد برنامه های مربوط به 

اجرای این توافق همکاری ایران و چین وقت می گذارد.« این 

خبر درحالی بود که برخی می گفتند لاریجانی یک دفتر در 

پاستور و یک دفتر در یکی از ساختمان های وزارت خارجه در 

اختیار گرفته و ماجرای قرارداد میان ایران و چین را پیگیری 

می کنـــد، اما محمود واعظی در همان اظهار نظر گفت که 

از تجهیز دفتری در پاســـتور برای فعالیت علی لاریجانی 

بی اطلاع اســـت. بعد از این اظهارنظر برخی رســـانه ها با 

تیترهایی ازجمله »بازگشت لاریجانی« یا »ماموریت ممکن 

لاریجانی در پاستور« تلاش کردند از اتفاقات مهم سیاسی 

و سیاســـت خارجی در ایران با محوریت همکاری دولت و 

علی لاریجانی سخن بگویند. 

ناگفته نماند این کنش رســـانه ای بعد از آن جدی شد که 

ابتدای هفته جاری، برخی رسانه ها با انتشار گرافی از میزان 

پول های بلوکه شده ایران در خارج از کشور، تلاش کردند 

بگویند که چینی ها قریب ۲0 میلیارد دلار از پول های ایران 

را بلوکه کرده اند و اجازه بازگشت آنها به کشور را نمی دهند؛ 

خبری که البته متفاوت از اظهارنظر اعضای دولت و مقامات 

وزارت خارجه پس از سفر چندی پیش محمدجواد ظریف به 

چین بود و حتی اگر این مغایرت هم وجود نداشت، انتشار 

چنین خبری درباره مهم ترین کشوری که در دوران تحریم 

می تواند همکار اصلی اقتصادی ایران باشد نه منطقی بود 

و نه عادی و معمول به نظر می رسید. در این خصوص البته 

پرس وجو های خبرنگار »فرهیختگان« حکایتی متفاوت را 

بیان می کند و توضیح می دهد که اولا هیچ یک از پول های 

دولت ایران در چین بلوکه نشـــد و ثانیا اگر دادوستدی هم 

هســـت، در قالب توافق سایناشـــور قبلی است که حتما 

معنای بلوکه کردن ندارد. )در این خصوص در سطور بعدی 

توضیحاتی بیان خواهد شد(

در چنین شـــرایطی اما صرف نظر از اتفاقاتی که در آینده 

ممکن است رخ دهد، باید به چند مساله اشاره کرد. 

مساله اول مربوط به روابط ایران و چین است. این حداقل 

به ســـه برهه در 10 سال گذشته تقسیم می شود. قسمت 

اول مربوط به دوره قبلی تحریم هاست؛ جایی که چینی ها 

با اســـتفاده از ترفندهایی و با واسطه هایی چون »کونلون« 

بانک توانستند همکاری قابل توجهی را با ایران آغاز کنند 

و حتی در برهه ای در اوج تحریم ها صادرات نفت ایران را به 

بیشـــتر از یک میلیون بشکه در روز رساندند که خود باعث 

ایجاد مسیر جدیدی در روابط خارجی ایران شد. 

اتفـــاق مهم مربوط به این برهه که البته ســـابقه قبل تری 

داشت، ولی دقیقا در همین زمان بود که جواب داد، مربوط 

به یک قرارداد مهم میان ایران و چین اســـت؛ قراردادی که 

هرچنـــد برخی معتقدند برای ایران قـــدری گران تر از حد 

معمول تمام شد، اما در ایام بحرانی تحریم توانست کمک 

شایانی باشد. این قرارداد همان قرارداد معروف سایناشور 

)Sinosure( اســـت. این قرارداد یک توافقنامه میان بانک 

مرکزی ایران با موسسه بیمه صادراتی چین بود و بنا داشت 

با دراختیار قرار دادن تسهیلاتی به ایران، به انجام طرح های 
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کمک کند. فرآینـــد این قرارداد که مذاکرات آن به ابتدای 

دهه 13۸0 برمی گردد، شامل تدبیری برای مواجهه با ایام 

تحریمی بود، بدین صورت که ایران مبلغ ۲0 میلیارد دلار از 

پول های خود را در بانک های چینی به عنوان بستانکاری 

قـــرار می داد و پس از آن با تضمیـــن بانک مرکزی ایران و 

اســـتفاده از قراردادهای فروش نفت در آینده، تا پنج برابر 

مبلغ سپرده گذاری شده در چین، فاینانس دریافت می کرد. 

فاز اول این قرارداد در ایام تحریمی باعث شد رقمی قریب به 

حدود ۲0 میلیارد دلار تسهیلات از این محل به طرح های 

عمرانی کشـــور ازجمله پروژه های نفـــت و گاز اختصاص 

یافت که این خود فرصت مناســـبی را برای عبور از شرایط 

تحریمی پیش روی کشـــور قرار می داد. ناگفته نماند این 

قرارداد مشکلاتی هم داشت )ازجمله اینکه پروژه هایی در 

آن مورد توافق قرار گرفته بود که ســـایش تحریمی اندکی 

داشت( که البته می توانست پایه ای برای توافق های بعدی 

میان دو کشور باشد. 

مقطع دوم مربوط به دوران فعالیت حســـن روحانی و تیم 

وی در قـــوه مجریه ایران اســـت، به ویژه در روزهای منتهی 

به برجام و ایام پس از امضا و اجرای توافق هســـته ای. در 

این برهه حدودا پنج ساله همکاری های استراتژیک ایران 

بـــا چین کاهش یافت. به رغم همکاری های پکن در دوران 

تحریم با ایران، برخی قراردادهای نفتی ازجمله پروژه هایی 

که چینی ها در میادین نفتی ایران در دست داشتند ملغی 

شـــد و تلاش ویژه ای برای پر کردن خلأ چین با کشورهای 

اروپایی انجام گرفت. اتفاق مهم این مقطع ماجرای ســـفر 

شـــی جین پینگ به تهران در ســـال ۹۴ است که باوجود 

امضای 17 سند همکاری دوجانبه، نقطه تغییر مهمی در 

روابط تهران و پکن بود و دوران جدید را آغاز کرد که می توان 

به آن عنوان دوران رکود یا سردی نسبت به دوره قبل اطلاق 

کرد. چینی ها به دلیل نحوه برخورد و کم توجهی به سفر مهم 

رئیس جمهورشـــان در زمستان ۹۴ از تداوم همکاری های 

مهم و راهبردی ناامید شـــدند و کناری نشستند تا نتیجه 

همکاری های ایران با غرب بیشـــتر مشخص شود. در این 

مدت البته فاینانس هایی گشـــوده شد که نسبت به انتظار 

پیشین درباره روابط تهران-پکن بسیار کم بود، ولی درواقع 

نســـبت به آنچه میان ایران و غرب رخ داد، بازهم قابل توجه 

به نظر می رسید. 

در این ایام باوجود اینکه سنگ بنای توافق ۲۵ ساله گذاشته 

شده بود، به همان دلیلی که ذکر شد این توافق راکد ماند 

تا ســـال ها بعد و در ایام تحریم جدید که دولت ایران دوباره 

به یاد پکن افتاد. 

مقطع سوم ایام تحریم است؛ جایی که ایران دوباره تلاش کرد 

همکاری های پیشین خود را با چین از سر بگیرد، اما خب نه 

»کونلون« بانک آماده ای برای همکاری بود و نه ساختارها 

و سیستم های قبلی. همه چیز نیازمند رایزنی ها و توافقات 

جدید بود و اینها همگی باید در حاشیه توافق ۲۵ ساله که 

حالا بنای پیگیری آن ازسوی ایران جدی شده بود، انجام 

می گرفت. در این ایام ایران مجبور شد به جای مقامات ارشد 

دولت حسن روحانی که کارنامه مناسبی در روابط با چین 

نداشتند و قاعدتا ازجانب چینی ها با استقبال گرم مواجه 

نمی شـــدند، نماینده ای را از جانب حاکمیت راهی پکن 

کند تا شـــاید روابط دوجانبه جان تازه ای بگیرد. از اینرو در 

بهمن ماه 13۹7، علی لاریجانی در راس هیاتی که اعضای 

آن را برخی وزرا و مدیران دولتی تشـــکیل می دادند، راهی 

پکن شـــد تا پیگیر توافقات بلند و کوتاه مدت با چین شود. 

برخی معتقدند همین پیشـــرفت هایی هم که تاکنون ذیل 

توافقنامه بلندمدت میان دو کشور پیش رفته، مرهون همان 

سفر و تلاش های بعدی علی لاریجانی است. 

دراینباره البته باید به نکته قابل توجهی اشاره کرد که آن هم 

مربوط به ایام پس از پایان مجلس دهم است. در این برهه و 

زمانی که علی لاریجانی از جایگاه ریاست قوه در ایران کنار 

رفت، یک ســـوال مهم برای طرف چینی ایجاد شد؛ اینکه 

با کنـــار رفتن علی لاریجانی وضعیت توافق به چه صورتی 

پیـــش خواهد رفت. آنچنان که در ابتدای متن ذکر شـــد، 

رئیس جمهور پس از پایان دوره ماموریت علی لاریجانی در 

جایگاه ریاست مجلس از وی خواسته که پیگیر روابط ایران 

با چین باقی بماند و اصلاح قرارداد ۲۵ ساله را او مدیریت 

کند. انتشـــار این خبر هرچند امیدوارکننده است و به نظر 

می رســـد امکان تحقق را بالا برده، اما چند ســـوال مهم را 

نیـــز در اذهان ایجاد می کند؛ اول اینکه اگر علی لاریجانی 

تصمیـــم به فعالیت در این حـــوزه دارد، نماینده حاکمیت 

اســـت یا نماینده رئیس جمهور ایران! چراکه اگر بنا باشد 

نماینده شخص رئیس جمهور باشد، معلوم نیست مواجهه 

طـــرف چینی با این اتفاق چگونه خواهد بود و علاوه بر این 

باید با چنین حکمی درخصوص انگیزه علی لاریجانی هم 

دقت نظرهایی را داشت. 

در حاشـــیه این مســـاله البته باید یک سوال مشخص هم 

پرســـید؛ اینکه چرا بعد از ســـفر ســـال ۹7 علی لاریجانی 

تاکنون هیچ خبری از وی در این خصوص نیســـت و برای 

مثال در ســـفر اخیر ظریف به پکن، که ظاهرا برای طرفین 

اهمیت راهبردی داشـــته و ماجرای توافق ۲۵ ساله هم در 

دستورکار بوده است، وزیر امور خارجه مجددا به تنهایی این 

سفر را انجام داده و علی لاریجانی یا نماینده وی، ظریف را 

همراهی نکرده است. 

نکته آخر اما این اســـت که فارغ از هر فعل و انفعالی درون 

ایران، اهمیت شکل گیری روابط بلندمدت، عمیق و متوازن 

میان تهران و پکن، از اهمیت راهبردی برای ما برخوردار است 

و باید هرچه در توان داریم برای پیشرفت در این مسیر هزینه 

کنیم، پیشرفتی که البته مستلزم چند نکته مهم و اساسی 

است؛ اول اینکه اساسا نگاه ایران به شرق مقطعی نباشد، 

دوم تیمی امین از جانب حاکمیت و فارغ از دولت ها پیگیر 

ماجرا باشـــد، سوم بدنه وزارتخانه ها یا مدیران میانی آماده 

همکاری باشند یا دستگاهی به غیر از دستگاه های دولتی 

برای انجام برخی پروژه ها پیشـــقدم شود، چهارم مذاکره با 

چینی های دقیق، بر سر جزئیات و با محوریت فروش نفت 

و سرمایه گذاری در پروژه های مهم کشور انجام شود و نهایتا 

دســـت کسانی که منافع شان در تداوم رابطه با غرب و گره 

زدن مجاری حیاتی ایران به اروپا و آمریکاست، برای همیشه 

از سیستم اجرایی کشور قطع شود.

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y


